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شــهروند| بحث حضور VAR در فوتبال ایران و اســتفاده 
از این تکنولوژی در لیگ برتر بارها مورد بحث قرار گرفته اما 
هزینه های ســنگین خرید آن باعث شــده هیچ وقت شــکل 
عملی به خود نگیرد. حالا در آســتانه شروع لیگ برتر بازهم 

خبری از VAR نیست.
لیــگ برتــر فوتبــال ایــران از تاریــخ 27 مهــر آغاز می شــود؛ 
تاریخــی که هــر چقدر دیــر باشــد و برنامــه را بــرای تیم های 
لیگ برتری ســخت کند، فرصت مناســبی اســت تــا اعضای 
فدراســیون و کمیته داوران فکری به حال مشکلات داوری 
و حل آن بکنند. مشــکلاتی که تمام حواشــی و مسائل فنی 
لیگ را تحت تأثیر خود قــرار داد؛ لیگ برتری که نه امکانات 
مناســب بــرای داوران دارد و نه وســایل مورد نیــاز آنها تهیه 
می شــود. انتخاب کامرانی فر بــه عنوان سرپرســت دبیرکلی 
فدراســیون فوتبــال توانســت در ابتــدا قدم هــای مثبت اما 
کوچکی مثل برگرداندن فغانی به لیگ برتر ایران را به همراه 
داشــته باشد اما با شــروع مســابقات مقدماتی جام جهانی 
و تمرکــز روی تیم ملی، مســائل مربوط به لیگ از جمله ســر 
و ســامان دادن بــه داوری، دوبــاره فرامــوش شــد. بــه نظــر 
می رســید با ســمت گرفتن دو داور بازنشســته یعنی حســن 
کامرانی فــر و خــداداد افشــاریان در بدنــه اصلــی مدیریــت 
فدراســیون فوتبال خواســته ای مانند آمدن VAR به لیگ 
برتــر تحقق پیدا کند اما باز هم این مســأله مهم در حاشــیه 

قرار گرفت و اخبار جدیدی در این خصوص وجود ندارد.
کــه لیــگ برتــر در ایــن  VAR از جملــه امکاناتــی اســت 
چنــد ســال اخیر نشــان داده بــه آن نیــاز دارد تــا جذابیت و 
زیبایی اش در حاشــیه اعتراض مدیران، مربیان و بازیکنان 
به مســائل مختلف از جمله داوری گم نشود و فوتبال ایران 
و لیگ برتر حداقل در حد نام خود باشد؛ لیگی که حرفه ای 
بودن فقط در اســم آن اســت و نه زمان بندی مناسبی دارد 
و نه امکانات روز دنیا در آن دیده می شــود، ورزشــگاه هایی 
کیفیــت ندارند  که چمن مناســب ندارنــد، تصویربــرداری با
و از همــه مهم تــر امکانــات تأثیرگــذاری ماننــد کمــک داور 
ویدیویــی ندارنــد. ســخنان دبیــرکل فدراســیون فوتبــال 
درباره امکان میزبانی با وجود نداشتن VAR در این مرحله 

مقدماتی جام جهانی نشــان می دهد که هنوز عزم راسخی 
بــرای آوردن کمــک داور ویدیویی به لیگ برتــر وجود ندارد 
و پــروژه VAR در لیــگ برتــر هنوز پرونده اش بســته اســت. 
شواهد نشــان می دهد که در لیگ بیســت و یکم هم شاهد 

کمک داور ویدیویی نخواهیم بود.

VAR اجاره ای در بازی با کره  جنوبی!
کید فیفــا برای اســتفاده از این  نکته مهــم دربــاره VAR تا
سیســتم اســت. به طور کلی یکی از شــروط اصلی فیفا برای 
دادن میزبانــی به تیم هــای ملی و باشــگاهی در مســابقات 
بین المللــی همین مســأله VAR اســت. جیانــی اینفانتینو، 
رئیس فیفا نیز در دیدار چند روز قبل خود با عزیزی خادم، 
رئیس فدراســیون فوتبال بر اســتفاده از VAR در مقدماتی 

کید کرد. جام جهانی و بازی های تیم ملی تا
از ایــن رو مقامات فدراســیون فوتبال در تلاش هســتند تا 
در بازی بــا کره جنوبــی از این سیســتم به صــورت اجاره ای 
بهــره ببــرد. غلامرضــا رفیعــی، مشــاور حقوقــی فدراســیون 
فوتبــال در ایــن بــاره گفته اســت: »خیلــی بــه VAR نزدیک 

کیدش این بود که در بــازی با کره جنوبی از  هســتیم. فیفا تا
VAR اســتفاده کنیم. یک کمیته فنــی، حقوقی و مدیریتی 
بر اســاس ضوابط فیفا تشکیل شده، خوشــبختانه برای دو 
بــازی پیــش رو موفــق شــدیم موافقت یکــی از شــرکت های 
مــورد تایید فیفــا را برای نصب سیســتم VAR جلــب کنیم. 
عــزم جــزم رئیــس فدراســیون بــرای بــرآورده کــردن الزامات 
فیفا نویدبخش این اســت که به زودی از VAR در ورزشگاه 

آزادی استفاده می کنیم.«
»فدراســیون  داد:  ادامــه  اینطــور  را  صحبت هایــش  او 
 VAR از  کــه  نیســت  الزامــی  و  نــدارد  ورزشــگاه  خــودش 
اســتفاده کند. این باشــگاه ها هســتند که باید خودشان در 
ورزشگاه هایشــان تامین اعتبار و بودجه کنند. فدراســیون 
فقط می تواند نقش مشــاور را جهت اجرایی شــدن الزامات 
و  فنــاوری  و  تکنولــوژی  بــرای  ورزشگاه هایشــان  در  فیفــا 
همچنین شــرکتی که نقــش دارد را ایفا کند. والا فدراســیون 
پرداخت کننده نیســت. تنها برای این چند بازی پیش رو با 
توجه به اینکه سیستم کمک داور ویدیویی اجاره ای است 

و نه ثابت، فدراسیون هزینه ها را پرداخت می کند.«

پــولاد امیــن، شــهروند| بازگشــت رضا عطــاران بــه تلویزیــون. این 
تیتر شــاید یکی از معدود اخباری باشــد که در تمام ده دوازده ســال 
اخیر کهنه نشده و هر از چندی شاهد انتشــار آن در یکی از رسانه ها 
یــا روزنامه هــای ایــران بوده ایــم. اتفاقــی که ایــن روزهــا یک بــار دیگر 
تکرار شــده و نام رضا عطاران یک بار دیگر به عنوان سریال ســازی که 
می تواند نقطه پایان بر رکــود و فترت تلویزیون بگذارد، مطرح شــده 

است…
دوری در عین نزدیکی

حضور رضا عطاران در تلویزیون البته در تمام این سال های دوری، 
کتور شــبکه های تلویزیــون را تنها در  گــر کندا کم رنگ نبوده اســت. ا
ســه چهار ماه اخیر مروری گذرا کنیــم، می بینیم که عطــاران در این 
مدت بارهــا و بارها در شــبکه های مختلف حضور داشــته اســت: در 
آغاز تابستان شاهد نمایش سریال »ترش و شیرین« در شبکه تماشا 
بودیم. این شــبکه یک مــاه قبل از آن نیز ســریال »متهــم گریخت« را 
روی آنتن فرســتاده بود، و بعد از آن هم »بزنگاه« را پخش کرد. شبکه 
آی فیلم نیز در این فاصله ســریال های رضا عطاران از جمله »کوچه 
اقاقیا« و »خانه به دوش« را بارها به نمایش گذاشــته اســت. بگذریم 
از انواع و اقســام شــبکه های اســتانی و البته ماهواره ای که در هر بازه 
زمانــی حداقــل یــک ســریال از عطــاران روی آنتــن دارند. ایــن یعنی 
عطاران در این ســال ها مدام پیش چشم مخاطبان تلویزیون بوده 
و شیرینی حضورش در تمام این مدت برای بینندگان آثارش کاسته 
نشده است، اما با این اوصاف این کمدین محبوب چرا کار جدیدی 

در تلویزیون جلوی دوربین نمی برد؟!
خداحافظی طولانی

عطــاران که پــس از اســتقبال نســبی مخاطبــان از ســریال »کوچه 
اقاقیا« تبدیل به برگ برنده تلویزیون شــد؛ در تمام سال های بعد از 
آن در تلویزیون در اوج بوده اســت. این کمدی ســاز محبــوب پس از 
آن ســریال »خانه به دوش« را در ماه رمضان 83 روی آنتن داشت که 
محبوبیتی عجیب یافت و در سال های بعد هم به عنوان پرتکرارترین 
سریال تاریخ تلویزیون رسید.»متهم گریخت« نیز که کمتر از یک سال 
بعد حاصل حضور رضا عطــاران و رفقایش در تلویزیون بود، ســریال 
غافلگیرکننده دیگری شــد که تقریبا تمــام موفقیت هــای »خانه به 
دوش« را تکــرار کرد و حتــی گام ها نیــز از آن فراتر رفت.عطــاران بعد از 

آن در ماه رمضان ســال 8۵ ســراغ سریال »ترش و شــیرین« رفت. گام 
دیگری در ادامه مســیر آشــنای این چهره محبوب در سریال ســازی 
که به نحوی عجیب باز هم موفق شــد. انگار عطــاران کلید صندوق 

موفقیت را یافته بود…
رضا عطاران سریال جدید می سازد

ســریال »بزنــگاه« اما با همــان فرمــان پیش نرفــت. این ســریال که 
به عنــوان جنجالی تریــن تجربه رضا عطــاران در تلویزیون شــناخته 
گرچه از نظــر کیفی کار موفقی بــود و حتی منتقــدان آن را  می شــود، ا
بهترین سریال کارنامه عطاران می دانند، ولی ماجراهای نمایش آن 
به حواشــی و جنجال های مختلفی منجر شــد که همین هم باعث 
ممیــزی فــراوان ســریال شــد. اتفاقی که ریشــه دلخــوری شــدید رضا 
عطاران از تلویزیون را در آن می دانند و در نهایت هم باعث شــد این 
سریال ســاز که تا همان چند مــاه پیش برگ برنــده تلویزیون نامیده 
می شــد، وادار بــه خداحافظــی از جام جم شــود. یــک خداحافظی 
طولانی کــه در تمام این ســال ها زمزمه هایــی دربــاره پایانش مطرح 

شده، اما این شایعات هیچ گاه عملی نشده اند…
تلاش برای پایان دوری

در تمــام ایــن ســال ها، تلاش هــای زیــادی بــرای پایــان دادن بــه 
دوری رضــا عطــاران از تلویزیون به انجام رســیده و بســیاری در خود 
شــبکه های تلویزیون هم دربــاره لزوم بازگشــت این چهــره محبوب 

سخن گفته اند…
یکی از کســانی که بیشــترین تلاش ها را برای بازگشــت رضا عطاران 
کنون بیشــترین  انجــام داد، مهران مهــام بود. ایــن تهیه کننده که تا
همــکاری را بــا رضــا عطــاران داشــته، در مــورد غیبــت عطــاران در 
تلویزیون، در خود تلویزیون به صراحت گفت که »بی محلی تلویزیون 

بود که به دوری رضا عطاران منجر شد«!
مهام البتــه در این مســیر تنهــا نبود. بســیاری دیگــر از دوســتان و 
همکاران عطاران و البته حتی برخــی از مدیران تلویزیون هم در این 
مــدت نســبت بــه تبعــات و آســیب های ایــن دوری طولانی هشــدار 
داده انــد. از جملــه بیژن بنفشــه خواه که دربــاره کمبود ســریال های 
موفق و محبوب کمدی در تلویزیون به خبرگزاری مهر گفته که تقصیر 
این کمبود بر عهده خود تلویزیون است و در واقع این تلویزیون بوده 
که کمدی ســازانی مانند رضا عطاران یا مهران مدیری را فــراری داده 

است. بنفشه خواه در آن گفت وگو درباره کیفیت کار عطاران و مدیری 
گفته بــود که اینها افرادی هســتند کــه بدون فیلمنامه هــم می توان 

بهشان اعتماد کرد و قرارداد بست.
این تلاش ها ولــی هیچ کدام در این ســال ها به نتیجه نرســیده اند 
و بازگشــت عطاران به تلویزیون ممکن نشده اســت. جالب- و البته 
ناراحت کننده- اینکه حتــی رایزنی های مدیریتی مدیــران گروه ها و 
شبکه های مختلف هم به جایی نرسیده اند و آن گونه که مهران مهام 
گفتــه »بارها عطاران را تــا دم در تلویزیــون آورده اند اما ممکن نشــده 

است.« انگار پای طلسم دیگری در کار است…
دلگیری رضا عطاران

اما اینکه چرا بازگشــت رضا عطاران به تلویزیون ممکن نمی شــود، 
دلایل زیادی می تواند داشته باشد که از جمله مهم ترین دلایل این 

امر می توان به دلخوری شدید رضا عطاران از تلویزیون اشاره کرد.
عطــاران که هنوز هــم به رغــم ده ها کار موفق ســینمایی بیشــتر با 
سریال هایش در میان مخاطبان عادی تلویزیون شناخته می شود، 
بارهــا گفته کــه آخرین ســریالش »بزنــگاه« را بــا نهایــت انگیزه هایش 
ســاخته و در این میان حواشی و البته تعبیرها و تفسیرهای عجیب 
و به تبع آن ممیزی و سانسور این سریال او را بســیار آزار داده است. تا 
جایی که بارها گفته که آن زمان چنان دلخور بوده که ترجیح می داده 

بیکار بماند، اما دیگر با تلویزیون همکاری نکند…
دلایل دیگر دوری

اما از نظر کارشناسان طولانی شدن دوری رضا عطاران از تلویزیون 

دلایل دیگری نیز دارد. از جمله ترس های شخصی خود رضا عطاران. 
به هر حال عطاران به عنوان سریال سازی که در زمینه کاری خود به 
حد اعلای موفقیت رسیده، قطعا برای بازگشت تردیدهایی خواهد 
داشــت که آیا آثار جدیدش آن موفقیت های ســابق را تکرار خواهند 
کرد؟ آیا خاطــره آن کارهای موفق ســابق را پیــش مخاطبان کم رنگ 

نخواهند کرد؟
عامل دیگری که اتفاقا این عامل قبل را تشدید هم می کند، بازگشت 
دیگــر چهره های موفــق سریال ســازی کمدی بــه این عرصــه و البته 
شکســت آنهاســت. به هر حال عطاران نمی تواند چشم بر شکست 
مهران مدیری در سریال »در حاشیه« و البته شکست جواد رضویان 
ک بــرای کارگردانــی کــه  در ســریال »021« ببنــدد. موضوعــی ترســنا
به واسطه دوری طولانی مدت از کار، به خودی خود نیز کار دشواری 

برای تصمیم گیری دارد.
از نگاه کارشناسان مسایلی مانند موفقیت و پول سازی عطاران در 
ســینما، کم شــدن قدرت شــبکه های تلویزیون و مدیران شبکه ها، 
تجمیع قــدرت در ســیمافیلم و البته پروســه طولانی و دشــوار آماده 
کتورهای موثر  کردن شرایط ساخت یک سریال را نیز می توان دیگر فا

در دوری طولانی عطاران از تلویزیون دانست…
حالا در شــرایطی که مدت هاســت زمزمه های ســاخت ســریالی در 
شــبکه نمایش خانگی توســط رضا عطاران شنیده می شــود، ظاهرا 
مدیــران تلویزیــون یــک بــار دیگــر بــه فکــر بازگردانــدن رضا عطــاران 

افتاده اند. تصمیمی که البته این بار هم بعید است به نتیجه برسد!

لیگ برتر بدون VAR؛ دعوا ادامه دارد
با وجود امیدواری ها اما لیگ بیست و یکم هم بدون VAR  شروع می شود

چرا رضا عطاران از تلویزیون فراری است؟!
گشت رضا عطاران به تلویزیون بعد از ۱۳ سال یک شایعه جدید: باز

ورزشی
w w w . s h a h r v a n d - n e w s p a p e r . i r

گرانبرمیگردند،فوتبالجانمیگیرد تماشا
کسن زده باشند، لیگ برتر را از  گرانی که دو دوز وا تماشا

نزدیک می بینند
گران  شهروند | بعد از نزدیک به دو سال قرار است طلسم ورود تماشا
به ورزشگاه های فوتبال شکسته شود. از روزهای اولیه شیوع ویروس 
گر برگــزار شــد و حــالا  کرونــا مســابقات فوتبــال در ایــران بــدون تماشــا
گران به ورزشــگاه ها وارد  تمهیداتی اندیشیده شــده که دوباره تماشــا
شوند. اتفاقی که می تواند جان دوباره ای به فوتبال ایران بدهد.لیگ 
گر  برتر فوتبــال از نیم فصل دو ســال پیش تا همین امروز بدون تماشــا
بازی هایش را پشت سر گذاشــت و این مسأله به طور قطع از جذابیت 
مسابقات کاسته بود. حالا اما قرار است این طلسم بشکند و هواداران 
دوبــاره به ورزشــگاه برونــد. رقابت های لیگ برتر بیســت و یکم فوتبال 
گران  از 27 مهرمــاه آغاز می شــود و به نظر می رســد از هفته اول تماشــا
با شــرایط ویژه بتوانند وارد ورزشــگاه ها شوند.ســهیل مهــدی، رئیس 
گر  کمیته مسابقات ســازمان لیگ با اشــاره به صدور مجوز ورود تماشا
کیــد کــرد:  »همانگونه  به ورزشــگاه ها از ســوی ســتاد مبــارزه بــا کرونا تا
کــه از روز اول بــه اطــلاع هــواداران رســاندیم تابع تصمیمــات مدیریت 
بهداشت کشور هستیم. این خبر خوب را شنیدیم و امیدواریم اتفاق 
بیفتد زیرا واقعا دلمان برای حضور هواداران در ورزشگاه ها تنگ شده 
و فوتبــال بدون آنها لطفی نــدارد اما مکانیزم کار هم مهم اســت. طبق 
کســن تزریق کرده اند  دســتورالعمل احتمال دارد افــرادی که دو دوز وا
بتوانند روی ســکوها حضور یابنــد اما اینکه کنترل به چه شــکلی باید 
انجام شود مهم است.«او صحبت هایش را اینطور ادامه داد: »با توجه 
به بحث بلیت الکترونیک باید حضور هواداران در ورزشگاه را به سمت 
فروش بلیت الکترونیکی ببریم. یادمان نرفته در گذشته بلیت فروشی 
به شکل الکترونیکی انجام می شد نه دستی. نکاتی از این دست باید 
مورد توجه قرار بگیرد. افراد مرتبط باید درباره این موضوع بررسی های 
لازم را انجــام بدهنــد و مــا هــم مجــری اوامــر و نظــرات هســتیم. البتــه 
گران در ورزشگاه استقبال می کنیم.«سهیل  صددرصد از حضور تماشا
گران در ورزشــگاه بخش  مهدی دربــاره اینکــه در زمان غیبــت تماشــا
اعظمی از حواشــی و درگیری های مســابقات لیگ برتر مربوط به خود 
مربیان و بازیکنان بود، گفــت: »به هر حال این چیزهــا را کرونا به ما یاد 
داد )با خنده(.«رقابت های لیگ برتر بیست و یکم فوتبال از 27 مهرماه 
گران با شرایط  آغاز می شــود و حالا به نظر می رســد از هفته اول تماشــا
ویژه بتوانند وارد ورزشگاه ها شوند. البته بدون تردید قرار نیست همه 
ظرفیــت ورزشــگاه ها پــر شــود و قطعــا بایــد فاصله گــذاری اجتماعی و 

مسائل بهداشتی رعایت شود. 

کنار3 گوشهو


